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آنچه از مال تو از دس�ت می رود 

و مايه پند و عبرتت می گردد در 

حقيقت از دست نرفته است.

 سيدمهدي شجاعي در رونمايي از كتاب مناجات الغافلين 
گفت: در اين كتاب، به عرصه طنز در وجوه معرفتي و اعتقادي 
ورود شده كه مانند راه رفتن روي لبه تيز تيغ است. با اين 
حال، محمدمهدي رسولي به خوبي از عهده كار برآمده است. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران پويا، مراس��م رونمايي از كتاب 
»مناجات الغافلین« نوش��ته محمد مهدي رس��ولي با حضور 
نويسنده كتاب، سید مهدي شجاعي، محمدرضا علیمرداني و 

جمعي از علاقه مندان در باغ كتاب تهران برگزار شد. 
در بخش ديگري از اين مراسم، سید مهدي شجاعي صحبت كرد و 
گفت: محمد مهدي رسولي را بیش از 30 سال است كه مي شناسم. 
وي هنرمند ذي وجوهي است كه كار نوشتن فیلمنامه، نمايشنامه، 
نگارش كتاب و... را به خوبي انجام مي دهد. قبل از آغاز جلسه، با 
آقاي بهزادپور صحبت مي كردم و از ايشان پرسیدم كه اگر بخواهید 
ايشان را معرفي كنید، چه مي گويید؟ به اعتقاد من، محمد مهدي 
رسولي، هنرمند خلاقِ متخلق است. ايشان از نظر اخلاقي، همیشه 
آداب و اصول را مراعات مي كنند و اصول اخلاقي را در كنار هنر خود 
دارند. همچنین از نظر هنري نیز بسیار خلاق هستند و فكر مي كنم 

نوشتن مقدمه براي كتاب ايشان برايم افتخار باشد. 
وي ادامه داد: در اي��ن كتاب، به عرصه طن��ز در وجوه معرفتي و 
اعتقادي ورود شده كه كار بسیار سختي است و شايد بتوان گفت كه 
مانند راه رفتن روي لبه يك تیغ تیز است چراكه ممكن است به يك 
طرف غش كنید. با اين حال، احساس مي كنم كه ايشان به خوبي از 
عهده آن برآمده است. نشان دادن درون افراد و نقد اجتماعي از يك 
طرف و از طرف ديگر ايجاد حس صمیمیت با خداوند و قرار دادن 

رگه هاي طنز در اين كتاب باعث شده است كه اين اثر متفاوت شود. 
انتشارات جام جم نیز براي اين كار سنگ تمام گذاشت و كار بسیار 

فاخري را تولید نمود. 
در ادامه محمدرضا علیمرداني صحبت كرد و گفت: برايم افتخار 
اس��ت كه در يك اثر هنري كه توسط استاد رسولي قلم فرسايي 
شده است، حضور داشته باشم. اين كتاب به بهانه غافلین كه خود 
ما نیز جزو آن افراد هستیم و ممكن اس��ت كه گاهي بخواهیم 
خداوند را دور بزنیم، نوشته شده است كه بسیار قابل تأمل است. 
شايد زمان ببرد كه بفهمیم با چه كتاب عمیقي روبه رو هستیم و 
چه كنايه هاي خوبي در آن وجود دارد. كار خود با آقاي رسولي 
را با مجموعه »صد سال به اين سال ها« در سال 75 شروع كردم. 
در آن مجموعه تلويزيوني ، نمايش هايي وجود داشت كه همراه 
با شهاب عباسي انجام مي داديم. بعد از آن، مجموعه بسیار خوب 
»اكسیژن« را زير نظر ايشان شروع كرديم كه شهاب حسیني نیز 

اولین تجربه مجري گري خود را پشت سر گذاشت.

در رونمايي از كتاب »مناجات الغافلين« مطرح شد

شجاعي: عرصه طنز در وجوه معرفتي، راه رفتن روي لبه تيغ است

 صالحي: راهپيمايي روز قدس
پاسخ به توطئه هاي عبري- عربي است

وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�امي گف�ت: راهپيماي�ي 
مظل�وم  مل�ت  آرمان ه�اي  از  حماي�ت  ق�دس،  روز 
توطئه ه�اي  ب�ه  دندان ش�کني  پاس�خ  و  فلس�طين 
عب�ري- عرب�ي علي�ه جمه�وري اس�امي ايران اس�ت. 
»س��یدعباس صالحي« در راهپیمايي روز قدس به خبرنگار 
ايرنا گفت: راهپیمايي روز قدس در اي��ران يكي از نمادهاي 
اساس��ي انس��جام اجتماعي در مس��ائل جهاني، منطقه اي و 
داخلي ايران است. وي افزود: راهپیمايي روز قدس با توجه به 
شرايط جهاني امروز و توطئه هاي امريكايي- غربي و منطقه اي 
علیه كشورمان اهمیت خود را پیدا مي كند. صالحي اظهار داشت: 
راهپیمايي روز قدس پاسخ مناسبي به تهديدهاي ترامپ و امريكا 
علیه ايران است و اين پیام را منتقل مي كند كه جامعه ايراني به 

صورت منسجم در برابر تهديدهاي امريكا ايستاده است. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با بیان اينكه 40سال است كه ايران از 
آرمان فلسطین حمايت مي كند، افزود: روز قدس امسال به خاطر 
مسائلي مانند انتخاب بیت المقدس به پايتختي رژيم صهیونیستي 
و انتقال سفارت امريكا به قدس شريف با شرايط ويژه اي روبه رو 
اس��ت، بنابراين با حضور در راهپیمايي روز قدس مستحكم تر از 

سال هاي قبل پاسخ دندان شكني به آنها مي دهیم. 
.............................................................................................................

 موفقيت »اسرار درياچه« 
در جشنواره »فونيکس ملبورن« 

مستند »اسرار درياچه« ساخته آرمين ايثاريان كه به معرفي 
منطقه باس�تاني تخت س�ليمان مي پردازد، جايزه بهترين 
مستند جشنواره فونيکس ملبورن استراليا را از آن خود كرد. 
به گزارش ايسنا، جشنواره فونیكس ملبورن كه در ايران با عنوان 
»ققنوس ملبورن« هم شناخته مي شود، در پنجمین دوره خود 
برندگان بخش هاي مختلف را اعلام كرد كه »اس��رار درياچه« 
به كارگرداني آرمین ايثاريان توانس��ت جايزه بهترين مستند را 
دريافت كند. براساس آنچه در سايت اين جشنواره آمده است، 
فیلم هايي از بیش از 100 كش��ور جهان در اين رويداد شركت 
كرده بودند كه به غیر از مستند »اسرار درياچه« در بخش هاي 
ديگر نیز فیلم هايي از ايران شركت كرده بودند. »اسرار درياچه« 
آخرين س��اخته بلند آرمین ايثاريان به معرفي منطقه باستاني 
تخت س��لیمان مي پردازد: »در منطقه باستاني تخت سلیمان 
با بیش از 3هزار سال قدمت كه در استان آذربايجان غربي قرار 
دارد، درياچه اي عمیق با داستان ها و افسانه هاي بسیاري درباره 
گنج هاي سلسله هاي مختلف تاريخي هست كه به خاطر سمي 
بودن آبِ آن و قرارگیري در ارتفاع، تاكنون دست نیافتني بوده و 

هیچ كس به اعماق آن نرسیده بود.«
.............................................................................................................

مهناز افشار از ايران فرار نکرده است!
حاض�ر،  ح�ال  در  گف�ت:  قضائي�ه  ق�وه  س�خنگوي 
مهن�از افش�ار در خ�ارج از كش�ور اس�ت ام�ا وكي�ل 
ايش�ان اع�ام ك�رده ك�ه او ب�ه اي�ران بازخواهد گش�ت. 
غلامحسین اسماعیلي، سخنگوي قوه قضائیه درباره پرونده 
شكايت از مهناز افشار و احضارش به دادگاه گفت: »خبري 
كه من درباره پرونده خانم مهناز افش��ار دارم اين اس��ت كه 
ايش��ان تا الان به ايران نیامده اند اما م��ا از اين نیامدن تلقي 

فرار نداريم.«
او توضیح داد: »وكیل خانم افشار اعلام كرده است كه خانم افشار 

قصد بازگشت به كشور را دارد و به ايران بازخواهد گشت.«
چندي پیش، پس از بازنش��ر يك توئیت جنجالي توسط مهناز 
افشار، غفار درياباري از طلبه هاي شهر آمل، از اين بازيگر به دلیل 

نشر اكاذيب شكايت كرد. 

نويد پارسا     ديده بان

»داستان اسباب بازي۴« در تاش براي يك ركورد جديد
پيش فروش بليت هاي جديدترين قس�مت از مجموعه 
»داستان اسباب بازي« از فروش 1۰۰ تا 1۵۰ميليون دلاري 
اين انيميشن محبوب در هفته نخست اكران حکايت دارد. 
به گزارش ايسنا به نقل از ورايتي، چهارمین قسمت از انیمیشن 
»داستان اسباب بازي« محصول استوديو پیكسارِ كمپاني ديزني 
از تاريخ 21 ژوئ��ن 2019 اكران خود را آغ��از مي كند و امیدوار 

است با عبور از فروش 182میلیون دلاري »شگفت انگیزان 2« 
ركورد فروش آغازين انیمیشن هاي سینما را به نام خود ثبت كند. 
قسمت جديد اين انیمیشن پس از يك وقفه 9 ساله و با گذشت 
بیش از 20سال پس از ساخت قسمت اول آن به سینما خواهد 
آمد و »تام هنكس« و »تیم آلن« دوباره در نقش شخصیت هاي 

اصلي »وودي« و »باز لايتیر« صداپیشگي كرده اند.

 روايت عبدالرضا اكبري 
از حضور »ظاهر«ی نابازيگران در سريال ها

بازيگ�ر س�ينما و تلويزي�ون از نقش فروش�ي در تلويزي�ون 
و همچني�ن حض�ور نابازيگ�ران در برخ�ي س�ريال ها ك�ه 
گف�ت.  س�خن  مي ش�ود،  بازيگ�ران  بي انگيزگ�ي  باع�ث 
عبدالرضا اكبري كه در سريال هايي چون »اغما« و »آنام« ايفاي نقش 
كرده است، با اعتقاد بر رواج نقش فروش��ي در تلويزيون، درباره آثار 
مخرب اين اتفاق به ايسنا گفت: »متأسفانه حضور نابازيگران در آثار 
تلويزيوني به خاطر نا آگاهي و عدم ايفاي نقش حرفه اي موجب افت 
سريال ها مي شود و از طرفي جلوي اين ماجرا را گرفتن كمي سخت 
است چراكه حتي كارگردانان بزرگ ما گاه به خاطر اينكه نقشي به 
يك فرد مي خورد كه نه سواد آن را داش��ته نه درس آن را خوانده و 
صرفاً به خاطر ظاهر او را انتخاب كرده اند، بنابراين برخي فاكتورها را 

نمي شود كاري كرد.«
او در پاسخ به اينكه آيا كمبود بودجه عامل نقش فروشي و ورود نابازيگران 
به تلويزيون بوده است؟ گفت: »متأسفانه در اين چند ساله يكي از اتفاقاتي 
كه افتاد تله فیلم ها بود كه ضررهاي زيادي به آثار سینمايي و تلويزيوني 

زد و همه چیز را راحت تر و ارزان تر كرد؛ فیلم هايي كه در طول چند روز 
آماده مي شد. متأسفانه الان نیز برخي آثار سینمايي و تلويزيوني به همین 
تله فیلم تبديل شده است و در سبد فرهنگي خانواده ها قرار مي گیرد، از 
طرفي موضوعات تكراري، قصه ها و سلیقه هاي شخصي در اين قصه ها 
اعصاب و روان مخاطب را به هم زده است. در حالي كه تلويزيون نبايد 
ربطي به جیب كسي داشته باشد چراكه تلويزيون اسپانسر دارد و بايد 

طبق آن قوانیني كه وجود دارد آثارش را تولید كند.«
اين بازيگر در ادامه درباره آثار نقش فروش��ي بر كیفیت كارها چنین 
مطرح كرد: »فرض كنید پدر يكي نويسنده، كارگردان و تهیه كننده 
است و يك فیلمنامه آماده دارد. اولین كسي كه به نظرش مي رسد كه 
در آن به عنوان بازيگر استفاده كند، دخترش، پدرش، اقوام و بستگانش 
است. يك نقش دوم هم از بازيگران صاحبنام كنارش مي گذارند تا ديده 
شود. چه كسي موظف است جلوي اين كار را بگیرد و چه كسي مي تواند 
بگیرد. اگر قوانیني مي گذاشتند و مي گفتند نقش فقط به افرادي داده 
مي شود كه اولاً تحصیلات آن را داشته باشد و ثانیاً تجربه كار را داشته 
باشد و عضو انجمن ها و صنوف رشته هاي بازيگري باشد، از بروز نقش 
فروشي جلوگیري مي شد. در سال هاي گذشته بخشي از تقسیم نقش ها 
رفاقتي بود و چیزي به نام كستینگ و روانشناسي در انتخاب بازيگران 
وجود نداشت، در حالي كه بازيگر بايد كنار بازيگر جور باشد مثل بازي 
فوتبال كه اگر به هم نخورد هیچ گاه نمي توانند پاسكاري هاي خوبي 
داشته باشند، به همین دلیل در عالم هنر اين اتفاقات رواج دارد. اگر قبلًا 
انتخاب نقش ها رفاقتي بود، حالا نقش فروشي جايگزين آن شده است؛ 
اينكه فقط بايد تیپ و ظاهر خوب باشد چراكه معتقدند اين نابازيگران، 

الفباي بازيگري را در كار كم كم ياد مي گیرند.

     ادبیات

 رمان علمي-تخيلي »زايو« 
در پله سيزدهم ايستاد

همزم�ان ب�ا روز جهان�ي ق�دس، 
انتشارات كتابس�تان معرفت چاپ 
س�يزدهم رم�ان »زايو«، نوش�ته 
مصطف�ي رضاي�ي را منتش�ر كرد. 
زايو از معدود رمان هاي علمي-  تخیلي 
فارسي است؛ اثري كه صرفاً يك كپي 
از نوش��ته هاي غربي نیس��ت و براي 
مخاطب، يك آينده روشن را ترسیم 
مي كند؛ آينده اي كه پیام هاي مهمي 
را به مخاطب منتقل مي كند، آنگونه 
ه��م مخاطب ج��وان و ه��م خواننده 

نوجوان را به خود جذب مي كند. سال 1420 ه. ش، 60 درصد جهان از شیوع 
ويروس زايو رنج مي برند.

 هر روز اخبار جديدي از شیوع بیماري در كشوري جديد مي رسد. 
دكتر پارسا، دانشمند ايراني مأمور مي شود تا با رفتن به جمهوري فلسطین و 

رخنه در آزمايشگاهي سري پادزهر اين بیماري را كشف كند. 
در میانه سفرشان به جمهوري فلسطین وسیله آنها سقوط مي كند. 

تنها چیزي كه نصیبشان مي شود اسارت، ضرب و شتم، ناامیدي، تنهايي و 
غربت است. اما گروه نجات بین الملل آنها را فراري مي دهد.

 سفر به آفريقا، امريكا و اروپا تكه هاي معما را كم كم كنار هم مي گذارد تا دكتر 
پارسا، آخرين قدم را بردارد.

غامحسين لطفي: 

خانواده اصيل ايراني در سريال ها گُم شده اند
بازيگ�ر و كارگ�ردان پيشکس�وت س�ينما و تلويزي�ون 
معتقد اس�ت كه قباً براي س�اخت س�ريال هاي مناسبتي، 
كار به سريال س�ازان قوي و س�ناريوهاي پرُمحت�وا واگذار 
مي ش�د ول�ي ام�روز كارهاي�ي روي آنت�ن م�ي رود ك�ه 
نمي ت�وان نامش�ان را مناس�بتي ي�ا رمضان�ي گذاش�ت. 
غلامحسین لطفي به تسنیم، گفت: من دوس��ت دارم باشم چون 
دكتراي بازيگ��ري و كارگرداني دارم. س��ال ها در خدمت هنر اين 
مملكت بوده ام و از هیچ كوشش��ي براي به بار نشستنِ يك نقش 
و كاراكتر، دريغ نك��رده ام اما اين روزها با م��ن تماس نمي گیرند 
و پیش��نهادي نمي دهند. انگار كه يادش��ان رفت��ه روزي بازيگر و 
كارگردان بوده ايم. ناگفته نماند آكتور را هیچ كس نمي تواند فراموش 
كند و كارنامه اش همیشه جلوي ديد همگان است. من نیستم شايد 
براي اين اس��ت كه در محور باندبازي هاي برخي قرار ندارم، هرگز 
براي نقش و كار به كسي مراجعه نكرده ام و هرگز به روابط خاص هم 
آشنايي نداشته ام. لطفي با اشاره به سريال »آيینه« خاطرنشان كرد: 
قطعاً  اولین سريال پربیننده بعد از انقلاب »آيینه« می باشد كه مسیر 
پرداختن به كارهاي خانوادگي را نیز هموار كرد. واقعاً مي توانم بگويم 
دوشنبه ها كه اين سريال از تلويزيون پخش مي شد همه خیابان ها 
خلوت مي شدند ولي چرا امروز نمي توانند خانواده ايراني بسازند و 
سبك زندگي خودمان را نشان دهند، چون هیچ تحقیق و پژوهشي 
ندارند و برخي مديران هم از روي رابطه با ساخت يك اثري موافقت 
مي كنند نه اينكه به جوانب مختلف آن كار بینديشند و نهايتاً مردم 
نظاره گر »خانواده ايراني« باشند. مشكل تلويزيون و فقدان جذابیت 
و تأثیرگذاري برنامه ها و س��ريال ها به همین نكته برمي گردد كه 

خانواده هاي ايراني در محور پرداخت ها، گُم شده اند. 
وي با اش��اره به تش��ويق نامه دفتر امام)ره( بابت ساخت سريال 
»آيینه« اف��زود: ي��ادم نم��ي رود ب��ا آن دوربین ه��اي بزرگ و 
حجیم س��ريالي ماندگار س��اخته ش��د كه هزينه آن دقیقه اي 
2هزارو500تومان بود اما امروز دوربین هاي با كیفیتي وجود دارند 

و ابزاره��ا و تجهیزاتي در 
اختیار كارگردانان اس��ت 
كه با دقیق��ه ای 5میلیون 
توم��ان ه��م نمي توانن��د 
»آيین��ه« را تك��رار كنند، 
چون آن پرداخ��ت و نگاه 
به س��وژه ها، اصیل بود، ما 
دنبال نش��ان دادن سبك 
زندگي ايراني بوديم، حتي 
طرح ادامه »آيینه« را حدوداً 15س��ال پیش به شبكه3 دادم اما 
هیچ وقت خبري از آن طرح نشد. »آيینه« همیشه براي گوشزد 
راهكارها و مشكلات خانوادگي لازم است، مخصوصاً امروز كه اين 
روابط تیره و تار ش��ده و نیازمند اين مفاهیم درست و حرف هاي 
جدي درباره خانواده هستیم، نه سريال هايي كه موضوعات آشفته 
و بي ربط با جامعه را روي آنتن مي برند. اينجا مقصر مديران مربوطه 

هم هستند كه اين فیلمنامه ها و طرح ها را تصويب مي كنند. 
لطفي درباره س��ريال هاي امروز افزود: گاهي اوقات س��ريال هايي 
ساخته مي شود كه با موقعیت ايران و ايراني همخواني ندارد، اصلًا 
نمي تواند با مردم ارتباط برقرار كند چون نه مديران و نه عوامل كارها 
تحقیق و پژوهشي ندارند كه امروز نیازمند چه پرداخت هاي نمايشي 
و برنامه اي هستیم. من فكر مي كنم مديران شبكه ها در دهه های 
60 و 70 موشكافانه تر با طرح ها موافقت مي كردند يا حتي در زمان 
تولید هم حضور فعالانه تري داشتند ولي الان شاهد يك سريال هايي 
روي آنتن هستیم كه مدير مربوطه مي توانست در زمان ارائه طرح، 
جلوي كار را بگیرد يا در زمان تولید با نظرات دقیق تري از آسیب ها 
و مشكلاتش بكاهد. به هر حال مديراني بايد بر عرصه سريال سازي 
نظارت و مديري��ت كنند كه فضاي كار فیلم و س��ريال و نمايش را 
بشناس��ند، امروز كمتر مديران ما اين عرصه را تجربه كرده اند و با 

آداب سريال سازي آشنايي كامل و جامعي ندارند.

   فرزين ماندگار
افق س�ينماي اي�ران منطبق ب�ر برنامه ها، 
اقدام�ات و سياس�ت هايي ك�ه مدي�ران 
س�ينما براي آن در نظ�ر گرفته ان�د و ارائه 
مي كنن�د اص�اً دلخوش كنن�ده نيس�ت. 
ظاهراً س��ازمان س��ینمايي وزارت ارشاد نقش 
حاكمیتي خود را فراموش كرده اس��ت چراكه 
وضعیت سینماي ايران زياد رضايت بخش نیست 
و آنچه مي توان از آن به عنوان سینماي فاخر ياد 
كرد به شكلي كاملاً كمرنگ در حاشیه سینماي 
مبتذل روز به روز نحیف تر و كم فروغ تر از قبل 
مي شود. مديران سینمايي در دولت موسوم به 
تدبیر و امی��د مي آيند و مي روند اما س��ینماي 
ايران نسبت به قبل نه امیدوارانه تر ادامه مسیر 
مي دهد و نه مدبرانه تر طي طريق مي كند. گويي 
همه چیز به سرنوشت سپرده شده و در اين میان 

سرمايه قرار است حرف اول را بزند. 
   تركيبي كه از آن سينماي فاخر بيرون 

نمي آيد 
اين مسئله در چینش تركیب تازه شوراي اكران 
نیز خود را نشان مي دهد؛ شورايي كه در آن از 
چهره هايي كه سابقه اي در سینماي فاخر داشته 
باشند خبري نیست. رئیس سازمان سینمايي 
اخیراً تركیب جديد شوراي سینمايي اكران را 
اعلام كرده است و از تركیب اعضاي اين شورا 
به خوبي مي توان فهمید كه آينده س��ینماي 
ايران دست كم طي مدتي كه ايشان مديريت 
آن را بر عهده خواهند داشت از اين چیزي كه 
الان هست بهتر نخواهد شد. در لیست اعضاي 
جديد ش��وراي اكران منوچهر شاهس��واري، 
مس��عود اطیابي، ابراهیم داروغه زاده، محسن 
امیريوسفي، مصطفي كیايي، سعیدي پور، علي 
سرتیپي و فرجي ديده مي شوند؛ افرادي كه از 
مديريت قبلي آنها چیزي به سود سینماي فاخر 
و اخلاقي به چشم نمي خورد و حتي نام برخي 
سینماگراني ديده مي شود كه بیشتر به سمت 

سینماي جلف تمايل نشان داده اند. 
   جايزه انتظامي به تهيه كننده متخلف 

در میان اين افراد حتي يك چهره دغدغه مند 
كه س��ینما را در تراز فرهنگ ايراني- اسلامي 
مطالبه كند به چش��م نمي خورد. دس��ت كم 
حضور يك فرد دغدغه مند مي توانس��ت اين 
شورا را در بحث اكران در وضعیت مطلوب تري 
قرار دهد. حالا با حكم حسین انتظامي چنین 
افرادي بناست براي نمايش فیلم ها در سینما 
تصمی��م بگیرن��د. تهیه كننده فیل��م مبتذل 

»رحمان 1400« كه فیلمش به  خاطر تخلف 
از پرده پايین آمد، در اين لیست ديده مي شود. 
گويي رئیس س��ازمان س��ینمايي خواسته به 
او براي تخلف بي س��ابقه اي ك��ه در دور زدن 
قانون انجام داده جايزه بدهد. در واقع حسین 
انتظامي دست علي س��رتیپي را براي سلطه 
بیش��تر بر اكران بازتر كرده اس��ت. كارگردان 
فیلم دم دس��تي و كم مايه »تگ��زاس« كه هم 
اكنون بر پرده سینماهاست نیز جزو اين لیست 
است. از سوي ديگر منوچهر شاهسواري قرار 
دارد؛ مدي��ري ك��ه از وي هی��چ ردپايي براي 
توس��عه و گسترش سینماي س��الم نمي توان 
سراغ گرفت، ضمن اينكه رئیس  خانه سینما به  
خاطر تعدد در مشاغل و مسئولیت ها و عملكرد 
شبهه انگیزش در توزيع عیدي اعضاي صنوف 

سینما با انتقادات بسیاري مواجه است.  
   گرايش ضدخانواده در سينما 

مي توان گفت حسین انتظامي با انتصاب اعضاي 
ش��وراي اكران، به طور مس��تقیم به گسترش 
قارچ گون��ه فیلم ه��اي ضدخان��واده و مبتذل 
كمك مي كند. ترديدي نبايد داشت كه با اين 
انتصابات و ادامه اين وضعی��ت به هیچ عنوان 
نمي توان به س��ینماي مطلوب امی��دوار بود و 
حتي ب��ه آن نزديك هم نخواهیم ش��د، چون 
اساساً انديشه ورزان سینمايي كه مي توانند روي 
محتواي آثار تاثیرگذار باشند جايي در تركیب 

شوراهاي سینمايي ندارند. 
   هويت رنگ باخته سينماي ايران 

اين وضعیتي است كه بس��یاري از سینماگران 
نیز نس��بت به ادامه آن اب��راز نگراني مي كنند. 
پولاد كیمیايي بازيگر و كارگردان س��ینما در 
پي انتصاب حسین انتظامي به رياست سازمان 
سینمايي مي گويد: »متأسفانه محتواي فرهنگي 
اين روزهاي سینما بسیار بد، شرم آور و سخیف 
شده و بنده ش��خصاً از اين وضعیت موجود به 
ش��دت انتقاد دارم. مهم ترين خواس��ته من از 
شخص رئیس سازمان سینمايي داشتن تدبیري 

جدي و ف��وري در مواجهه با اين ماجراس��ت، 
آقاي انتظامي ش��وخي هاي جنس��ي و ارزان 
خنداندن مردم بد اس��ت، هويت را به سینماي 
ايران بازگردانید. « كارگردان فیلم س��ینمايي 
»معكوس« مي افزايد: سال ها پیش به دلیل بد 
بودن شرايط اقتصادي در سینما برخي اين گونه 
تصور كردند كه بايد فیلم هايي به قصد گیش��ه 
ساخته شوند؛ فیلم هايي از جنس فیلمفارسي يا 
فیلم هاي سینماي هند! اين اتفاق به خودي خود 
بد نبود اما وضعیت از جايي خراب شد كه كم كم 
هويت از اين سینما رخت بربست و ديگر هیچ 

نشاني از فیلم و سینما در اين آثار باقي نماند. 
به گفته كیمیايی، س��ینماي گیشه اي خودش 
يكس��ري اس��تانداردها و قواعدي دارد كه بايد 
رعايت ش��ود، بايد به كوالیته س��اخت و شكل 
عناصر تكنیكي ك��ه در يك فیلم گیش��ه اي به 
كار مي رود توجه ش��ود، بايد بودجه اي كه براي 
آن فیلم مصرف مي ش��ود مطابق قواره و اندازه 
آن اثر باشد اما متأس��فانه آنچه ما امروزه به اسم 
سینماي گیشه اي در كشورمان مي بینیم هیچ 
يك از اين خصوصیات را ندارند و همگي تبديل 
به ش��وخي هاي كلامي و حتي فیزيكي جنسي 
ش��ده اند و مي خواهند به هر قیمتي كه شده از 

مخاطب خنده بگیرند!
كیمیايي با بیان اينكه هويت سینمايي ما اين 
روزها گم شده است، تصريح مي كند: متأسفانه 
گونه هاي مختلف س��ینمايي ك��ه پیش از اين 
حداقل در جشنواره ها ش��اهد آن بوديم از بین 
رفته، س��ینما مخاطبان جدي خود را از دست 
داده و مخاطبان��ي را به دس��ت آورده كه به آن 
وفادار نیستند و قصدشان دنبال كردن فیلم و 
سینما نیست و صرفاً به جهت تفريح و گذران 
وقت به سینما مي روند تا فیلمي ببینند و سرگرم 
شوند. منظور بنده اين نیست كه براي اين افراد 
نبايد خوراك مخصوص تهیه كرد بلكه منظورم 
اين است كه بايد در كنار اين نوع آثار، فیلم هاي 
با هويت ملي و انديش��ه ورز هم تولید ش��وند و 

امكان عرضه و اكران عادلانه داشته باشند. 
   گيشه محوري سينما را نابود مي كند

اين سینماگر تأكید مي كند: ما كشوري داراي 
لحن سینما هس��تیم و نبايد اين امتیاز مهم را 
از دس��ت بدهیم. گويش سینماي ما در جهان 
به واسطه فعالیت هاي س��ینماگران برجسته 
ايراني اعتبار كس��ب كرده اس��ت و اين اعتبار 
بین المللي با تدبیر ويژه مديران سینمايي بايد 
تقويت شود نه اينكه از بین برود و ما ديگر اعتبار 
و جايگاهي در سطح بین المللي نداشته باشیم. 
مسئولان س��ینمايي بايد بدانند نگاه صرف به 
گیشه باعث مي شود تا اعتبار سینماي كشور 
در عرصه جهاني دچار آس��یب و خدشه شود. 
در امريكا هم يكي از معیارهاي اصلي س��ینما 
توجه به گیشه است اما برخلاف كشور ما آنها 
گیش��ه را از ژانرهاي مختلف اعم از اجتماعي، 
پلیسي، وحش��ت، تاريخي و... دنبال مي كنند 
اما ما در كشورمان تنها از دو نوع سینما حمايت 
مي كنیم يا س��ینماي س��یاه نماي بي ذوق و 
مأيوس كننده اي كه امید را از جامعه مي گیرد 
و تلخ��ي را رواج مي دهد يا س��ینمايي كه به 
سطحي ترين، مبتذل ترين و ارزان ترين شكل 
ممكن مي خواهد خنده ب��ر لب مخاطب خود 

بیاورد كه هر دوي اينها بسیار بد هستند.

تقويت مديريت گيشه بر سينماي ايران
 تركيب تازه شوراي اكران افق روشني براي سينما متصور نمي كند

مدي��ران س��ينمايي در دول��ت 
مي آيند و مي روند اما سينماي 
اي��ران نس��بت ب��ه قب��ل ن��ه 
اميدوارانه تر ادامه مسير مي دهد 
و نه مدبرانه تر طي طريق مي كند


